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klinikkbygg for Det odontologiske fakultet, rehabiitering av eksisterende bygningsmasse og behov for
nybygg ved Naturhistorisk museum p? T?yen og prosjekt for en samlet areall?sning for Det juridiske fakultet
i Oslo sentrum.

/ ?/~J i g
unn-E in .. Bj?r -boe V

universitetsdirekt?r tv-V?Frod.i Mein h
Teknisk dire ?r





FRA
UNIVERSITETSDIREKT?REN

ORIENTERINGSNOTAT
M?tesaksnr.:
M?tedato: 12.04.2011
Notatdato.: 01.04.2011
Arkivsaksnr:

Saksbehandler: Geir Solheirn

TIL
UNIVERSITETSSTYRET

Store p?g?endeog planlagte byggeprosjekter ved UiO

Generell situasjonsbeskrivelse ? prosjekter p? vent
Universitetet har en rekke store prosjekter som er under utredning Flere av disse prosjektene ble spilt
inn i UiOs vedtatte byggebudsjett til Kunnskapsdepartementet (KD) allerede p? 1990-tallet. De har
ogs? v?rt nevnt i en rekke Stortingsproposisjoner som prioriterte byggeoppgaver for universitetet.
Dette er prosjekter som er viktige og til dels kritiske for v?r virksomhet.

Med den nye KS 1-ordningen som ble innf?rt av Finansdepartementet i 2004 ble disse prosjektene i
stor grad nullstilt og gjenstand for helt ny utredning. Det har f?rt til at UiO pr dato ikke har noen
prosjekter, bortsett fra Veksthusprosjektet ved Naturhistorisk museum, under prosjektering. Dette til
tross for at vi opplever stor forst?else for UiOs behov for infrastruktur i v?rt eget departement b?de nar
det gjelder rehabilitering og nybygg. I beste fall kan oppstart bygging av et Life Science anlegg bli i
2017 og ingen av de store prosjektene vil st? ferdig til innflytting f?r 2020. Dette er mildt sagt
bekymringsfullt.

KS1-ordningen
Det gis her en kort redegj?relse for KS1-ordningen.

KS 1-ordningen ble innf?rt i staten i 2004. Ordningen gjelder for statlige prosjekter med investering pa
mer enn 750 mill. kr. Form?let med ordningen er ? sikre en bred utredning i tidlig fase av prosjektene
og at prosjektene undergis reell politisk styring. Prosessen er som f?lger:

- Brukerinstitusjonen utarbeider grunnlagsopplysninger
- Fagdepartmentet er prosjekteier og har ansvaret for utarbeiding av en konseptvalgsutredning
- Ekstern kvalitetssikringsrapport (KS 1) utarbeides av firma eller firmakonstellasjoner som FIN

har rammeavtale med for denne type oppdrag
- Fagdepartementet innstiller p? prosjektkonsept overfor Regjeringen

En konseptvalgsutredning skal best? av:
- Behovsanalyse
- Strategidokument
- Kravdokument
- Alternativanalyse, dvs, ulike konsepter/alternativ underlegges en samfunns?konomisk analyse

KS1-regimet har siden innf?ringen v?rt i sterk utvikling. Prosessene er meget tid- og ressurskrevende
b?de for UiO og Kunnskapsdepartementet.

Prosjekter under utredning i Å·ÖÞ±ÔÚÏßÂòÇò_Å·ÖÞ±Í¶×¢ÍøÕ¾ÍÆ¼ö@med Kunnskapsdepartementet:

Anlegg for Life Science
Et nytt anlegg for Life Science er UiOs h?yest prioriterte byggeprosjekt. Forl?peren til prosjektet var
behovet for rehabilitering av Kjemibygningen p? Blindern. Prosjektet startet midt p? 1990-tallet. En
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vurdering fra Statsbygg konkluderte i 2000 med at rehabilitering til dagens virksomhet var sa
omfattende og kostbart at det var mer l?nnsomt ? bygge nytt. Samme ?r vedtok Kirke, utdannings- og
forskningsdepartementet, Statsbygg og UiO ? g? inn for et nytt kjemibygg i Gaustadbekkdalen.

Etter en forutg?ende faglig prioriteringsprosess i 2006 og 2007 fattet Universitetsstyret 11.09.2007
vedtak om ? g? inn for ? bygge et forsknings- og undervisningsanlegg for kjemi, farmasi og life
science, der ca. 30 % av bygningsarealet skal forbeholdes semipermanente og tempor?re
forskergrupper og ?milj?er innen molekyl?r life science. Det ble forutsatt stortingsfinansiering av
instituttarealene og at life science-delen ble finansiert med leiemidler. I henhold til styrevedtaket
utarbeidet UiO i 2007 og 2008 et romprogram for et integrert forsknings- og undervisningsanlegg.
Videre utarbeidet UiO et grunnlag for konseptvalgsutredning (KS 1).

KD tok eierskapet for KS 1-prosessen fra h?sten 2009. Det ble oppnevnt en styringsgruppe best?ende
av eget departement, N?rings- og handelsdepartementet, Helse- og omsorgsdepartementet og Norges
Å·ÖÞ±ÔÚÏßÂòÇò_Å·ÖÞ±Í¶×¢ÍøÕ¾ÍÆ¼ö@sr?d.Departementet har bevisst benevnt prosjektet ?LifeScience?og forutsatt
stortingsbevilgning for hele prosjektet.

UiOs arbeidsgruppe for KS 1-prosessen ledes av professor Odd Stokke Gabrielsen, leder for Molecular
Life Science.

KD har som m?l ? ferdigstille konseptvalgsutredningen i l?pet av august 2011 for s? ? legge
utredningen fram for ekstern kvalitetssikring. KD arbeider for ? kunne melde inn resultatet av KS 1-
prosessen til revidert statsbudsjett for 2012 slik at prosjekteringsmidler kan avsettes.

Statsbygg har ansvaret for utarbeiding av reguleringsforslag for Gaustadbekkdalen som er en mulig
lokalisering. Det forventes at godkjent regulering kan foreligge i l?pet av 2011.

Nybygg for Kulturhistorisk museum
En komit?oppnevnt av Det akademiske kollegium gikk i 2001 inn for bygging av et nytt
Kulturhistorisk museum ved Middelalderparken p? S?renga. Da hadde man i lengre tid utredet en
utvidelse av museet p? Tullinl?kka og ogs? gjennomf?rt enn arkitektkonkurranse om en slik utvidelse.
Oslo kommune gikk den gang imot en utbygging p? Tullinl?kka.

I m?te 20.12.2006 sluttet Universitetsstyret seg til Kulturhistorisk museums anbefaling om at
vikingskipene og ?vrige gjenstander fra vikingskipsfunnene skulle flyttes fra Bygd?y til nytt museum i
Bj?rvika.

H?sten 2006 varslet Riksantikvaren oppstart av fredningssak for Vikingskipshuset med interi?r. Etter
avtale med KD har Riksantikvaren stilt saken i bero i p?vente av utfallet av KS 1-prosessen.

KS 1-prosessen ble p?begynt i 2007 og i mai 2009 la KD fram KS i -dokumentene for ekstern
kvalitetssikring.

F?lgende alternativ ble underlagt samfunns?konomisk analyse:
Samarbeidskonsept Kulturhistorisk museum og Naturhistorisk museum og vikingtidsutstilling
pa Bygd?y (lokalisering p? T?yen og Bygd?y)

o Samarbeidskonsept Kulturhistorisk museum og Norsk folkemuseum (lokalisering p? Bygd?y)
o Samlet museum p? Tullinl?kka
o Samlet museum i Bj?rvika

KD gav i sin KS I-innstilling ingen anbefaling til valg av alternativ, men vurderte Bygd?y-alternativet
og Bj?rvika-alternativet til ? gi bedre samfunns?konomiske resultater enn de ?vrige alternativ.
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Kvalitetssikrer, Metier AS og M?reforsking Molde AS, vurderte Bygd?y-alternativet som det beste
alternativet, med en l?sning som var mindre integrert med Folkemuseet enn forutsatt av KD.

UiO ved Rektor har etter at kvalitetssikringsrapporten ble framlagt hatt flere m?ter med statsrad Tora
Aasland. B?de i disse m?tene og ved hjelp av korrespondanse er departementet meddelt at et eventuelt
valg av Bygd?y som lokalisering ikke vil v?re forenlig med UiOs visjon for et nytt kulturhistorisk
museum og ikke vil gi de fysiske rammebetingelser som er n?dvendig for ? etablere et moderne
publikumsrettet museum.
P? oppdrag fra KD gjennomf?rte UiO v?ren 2010 en vurdering av risikoen ved a flytte vikingskipene
og alunkonserverte gjenstander, versus ? la skip og gjenstander st? i et vikingskipshus som blir fullt
oppgradert. Statsbygg kvalitetssikret UiOs rapport. KD fikk i samme periode gjennomf?rt en
trafikkanalyse for en eventuell lokalisering av det nye museet p? Bygd?y.

I november 2010 bestemte statsr?d Tora Aas land at det skal opprettes et internasjonalt ekspertutvalg
som skal vurdere alle risikoforhold, praktisk gjennomf?ring og kostnader ved en eventuell flytting av
vikingskipene og gjenstander fra Bygd?y til Bj?rvika. Sammensetting av utvalget ble offentliggjort i
mars 2011. KD har ikke fastsatt n?r utvalgets arbeid skal v?re ferdig.

Statsbygg har siden 2001 p? oppdrag fra Kirke-, utdannings- og forskningsdepartementet arbeidet med
tilrettelegging av tomt i Bj?rvika. Reguleringsplanforslag i to varianter, med og uten utstillingsbygg i
Middelalderparken, ble av Plan- og bygningsetaten oversendt Byradsavdeling for byutvikling i februar
2010. Den politiske behandlingen av planforslagene er ikke foretatt.

Nytt klinikkbygg for Det odontologiske fakultet
Det odontologiske fakultets klinikkbygning i Geitmyrsveien har i mange ?r v?rt for liten for
virksomheten og med til dels d?rlig funksjonalitet.

KD gav i januar 2007 UiO i oppdrag ? utarbeide rom- og funksjonsprogram for den delen av Det
odontologiske fakultet som er lokalisert i Geitmyrsveien, dvs. Institutt for klinisk odontologi og
fakultetsadministrasjonen. Videre ba KD om at UiO utarbeider et grunnlag for konseptvalgsutredning.

UiO har etter ?nske fra H?gskolen i Oslo forutsatt at Tannteknikerutdanningen blir innlemmet i et
nybygg for Det odontologiske fakultet. Det utredes ogs? om Tannhelsetjenestens Kompetansesenter
?st, som er under oppbygging, skal innlemmes i nybygget.

KD tok eierskap for KS 1-prosessen fra h?sten 2008 og brakte Helse- og omsorgsdepartementet (HOD)
aktivt inn i prosessen. HOD har gitt f?ringer for en mer desentralisert modell for tannlege- og
spesialistutdanning, noe som betinger utredning av ulike utdanningskonsepter. Det er opprettet et
utvalg best?ende av KD, HOD, Helsedirektoratet og UiO som skal vurdere framtidig antall studenter
ved UiO inklusive tannteknikerstudenter. Resultatet av utredningen vil foreligge v?ren 2011.

UiO har hatt kontakt med Helse S?r-?st og Oslo universitetssykehus (OUS) om eventuelt ? f? stilt
tomt til disposisjon innenfor OUS sine tomteomr?der siden begge institusjoner vil tjene p? et styrket
faglig Å·ÖÞ±ÔÚÏßÂòÇò_Å·ÖÞ±Í¶×¢ÍøÕ¾ÍÆ¼ö@.Helse S?r-?st/OUS har pr. n? ikke avklart dette sp?rsm?let. En annen
tomtemulighet kan v?re Sognsveien 80, tomten for Sogn videreg?ende skole, der KD har gitt
Statsbygg i oppdrag ? legge til rette for statlig erverv av en del av tomten.

KD opplyser at departementet har som m?l ? ferdigstille konseptvalgsutredningen til tidlig h?st 2011
for s? ? legge denne fram for ekstern kvalitetssikring. KD antar at resultatet av KS I-prosessen kan bli
innmeldt til statsbudsjettet for 2013.
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Utredning av Naturhistorisk museums (NHM) behov p? T?yen ? nytt magasinbygg
NHM bygningsmasse er bygget p? begynnelsen av 1900-tallet. Bygningene har mange kvaliteter og
eksteri?rene og noen interi?rer vil bli fredet. Det er imidlertid behov for omfattende rehabilitering av
bygningene. Mange av museets utfordringer, med krav til moderne museumsvirksomhet, kan heller
ikke l?ses innenfor dagens bygningsmasse og det er behov for mer areal og et sammenbindende
nybygg. Status for sikring og bevaring av samlingene ved NHM er ikke tilfredsstillende. UiO startet i
2008 en st?rre utredning rundt behovene ved museet. Utredningen ble oversendt KD. Etter initiativ fra
KD skal arbeidet med en fremtidig rom og funksjonskabal for NHM fortsette i 2011. Det skal
vurderes om planene b?r deles i flere prosjekter med rehabilitering og nybygg separat der man starter
med rehabilitering av eksisterende bygninger.

Leieprosjekt:

Samlet areall?sning for Det juridiske fakultet i Oslo sentrum
I UiOs Strategi 2020 er det nedfelt at UiO skal ?finneen mer samlet l?sning for de leide lokalene som
disponeres av Det juridiske fakultet i Oslo sentrum?. Det er til n? arbeidet med planer som inkluderer
utnyttelse av de statlig eide bygningene (Entra Eiendom) i Kristian Augusts gate med Tullinl?kka som
et sammenbindende byrom for UiOs bygningsmasse i Karl Johans- og Fredriksgate.

Prosjektet vil synliggj?re UiO som nasjonal institusjon i sentrum. Det vil kunne utvikles en
sammenhengende bycampus med nybygg og historiske bygninger for forskning og undervisning for
Det juridiske fakultet, men ogs? for utadrettet virksomhet for hele institusjonen.

KD har samtykket i at UiO arbeider for ? erstatte dagens 8 leieforhold p? til sammen ca 23 000 m2.
Departementet uttrykker at en samling av universitetsfunksjonene i sentrum er positivt sett fra et
byutviklingsperspektiv og vil styrke UiO som institusjon. Samtidig understreker departementet at
leiekostnadene for en samlet l?sning vil m?tte dekkes innenfor UiOs eksisterende ?konomiske ramme.

UiO har nylig utarbeidet et generelt romprogram for Det juridiske fakultet. Det p?g?ren analyse av
hvilke funksjoner som kan v?re i sentrumsbygningene og hvilke funksjoner som b?r inng? i et
nybygg.

Byggeprosjekter i regi av Statsbygg:

Utstillingsveksthus ved Naturhistorisk museum
P? grunnlag av en arkitektkonkurranse gjennomf?rt i 1999 og p? oppdrag fra
Kunnskapsdepartementet, er det gjennomf?rt et forprosjekt for et nytt utstillingsveksthus ved NHM pa
T?yen. Prosjektet gjennomf?res i regi av Statsbygg. M?let er ? f? rammebevilgning fra Stortinget, til
videre prosjektering og bygging, for budsjett?ret 2012. Prosjektet skal delvis finansieres med
sponsormidler.

Domus Medica tilbygg
Planene om et tilbygg til Domus Medica har v?rt utredet over flere ?r. Byggestart var sommeren 2010.
Bygging er i regi av Statsbygg og UiO skal leie lokalene i bygget. Inventar og utstyr finansieres
innenfor egen ramme. Det Å·ÖÞ±ÔÚÏßÂòÇò_Å·ÖÞ±Í¶×¢ÍøÕ¾ÍÆ¼ö@esmed Oslo universitetssykehus (OUS) om framleie av en
laboratorieetasje for ? fremme forskningsÅ·ÖÞ±ÔÚÏßÂòÇò_Å·ÖÞ±Í¶×¢ÍøÕ¾ÍÆ¼ö@etmellom UiO og OUS. UiO ser p? nybygget som
f?rste ledd i satsingen p? Life Science. Domus Medica tilbygg er planlagt ferdigstillt sommeren 2012.

1F12 (Ole Johan Dahls hus) sto ferdig ved ?rsskiftet 2010/2011. Studentene har f?tt et spennende
nytt l?ringsmilj? med b?de ?pne og mer skjermede arbeidsplasser og kollokviemuligheter. I
instituttetasjene er det ?pne allmenninger som skal fremme Å·ÖÞ±ÔÚÏßÂòÇò_Å·ÖÞ±Í¶×¢ÍøÕ¾ÍÆ¼ö@.Noe av det samme har man
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oppnadd i PO-bygningern (Georg Morgenstiernes hus). Den sto ferdig rehabilitert samtidig med
1F12.

Domus Media og sentrunisanlegget ? Statsbygg gjennomf?rer det store prosjektet for
sentrumsbygningene med rehabilitering av Domus Media vestfl?y og midtfl?y,
Professorboligen og Gymnastikkbygningn, refundamentering av Domus Biblioteca samt alle
tak og fasader. Refundamentering av Domus Bibliotheca ble ferdigstilt i l?pet av 2010.
Innvendig rehabilitering av Domus Media midtfl?y ferdigstilles varen 2011.
Hele anlegget skal st? ferdig rehabilitert i 2014.

Byggeprosjekter i egen regi:

Observatoriet p? Drammensveien (1837) - UiO gjennomf?rte i 2010 en antikvansk restaurering av
Observatoriets tverrfl?y. Tidligere er langfl?yen og fasadene utbedret. I 2011 gjennomf?res en
ombygging og tilpassing av langfl?yen til undervisningsform?l for Oslos 7-klasser. Prosjektet
inkluderer utredning av universell utforming og generelle tiltak for brann og sikkerhet.

Vilheim Bjerknes hus - ombygging til nytt realfagsbibliotek
Formalet ved ombyggingen er a sla samme flere instituttbibliotek og skape et bibliotek og et
l?ringsmilj? som kan bidra til ? styrke realfagundervisningen og trekke nye studenter til
realfagstudiene ved Det matematisk-naturvitenskapelige fakultet. Ombyggingen vil sta ferdig ved
arsskiftet 2011/2012 og gj?res i egen regi.

Andre byggeprosjekter
UiO ved Teknisk avdeling gjennomf?rer arlig n?rmere 80 store og sma investerings- og
vedlikeholdsprosjekter. I 2011 har TA satt av 135 mill kr til vedlikehold. Tildeling fra styret til
investeringer er pa 64 mill kr. Dette inkluderer ikke ?remerkete tildelinger til st?rre byggeprosjekter,
inventar og utstyr fra styret eller KD.

Prosjektene varierer fra mindre tilpasnings- og innredningsarbeid til omfattende
rehabiliteringer med funksjonell oppgradering og utskiftinger av tekniske anlegg for
ventilasjon, varme, sanit?r, heiser og elektro. Det arbeides for eksempel med nytt
klimaanlegg i Historisk museum, nye heiser i Geitmyrsveien ved Det odontologiske fakultet
og i Domus Medica, innlegging av fjernvarme pa T?yen og generell utskifting av ulovlige
klimagasser i kj?leanlegg. Full utskifting av de tekniske anleggene i Sophus Bugges hus er
under prosjektering.

Romkabalen etter 1F12 og PO-bygningen har gitt mulighet til sammenhengende rehabilitering av
tomme etasjer i h?yblokkene pa ?vre Blindern. Arbeidet starter i Niels Treschows i 2011 med
tre etasjer. Rehabiliteringen vil bli utf?rt over flere ar som et steg mot full rehabilitering av
disse bygningene. Tilsvarende rehabiliteres 2 etasjer i Admininstrasjonsbygningen.
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